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خبری

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: بحران آب 
روزگار سختی را رقم خواهد زد و سیاست های بخشی نگر 

باعث از بین رفتن آب و خاک شده است.
به گزارش »دنیای هوادار«، عیسی کلانتری ضمن تاکید بر 
این که کمتر کشوری در جهان در خصوص کم آبی مشابه 
ایران است، افزود: باید بپذیریم که کشور کم آبی هستیم و 
همه برنامه های توسعه ای و آمایشی ما باید با محوریت 

همین موضوع باشد.
وی با تاکید بر این که متوسط بارندگی ایران با ۸۰ میلیون 
جمعیت حدود ۲۰۰ میلیمتر است درحالی که پیش از این 
با ۳۵ میلیون جمعیت، این مقدار حدود ۲۵۰ میلیمتر 
بوده، اظهار داشت: در خصوص مسئله آب با دو مشکل 
مواجه هستیم، مشکل اول این است که سیاستگذاران 
ما باور ندارند که ایران کشور کم آبی است و پذیرش این 
موضوع برای آن ها سخت است، مشکل دوم این است که 
هنوز به تصمیم نرسیده ایم که با کم آبی چه کنیم؟  ما 
باید با کم آبی بسازیم، انتخاب اجباری ما است و هیچ راه 

دیگری نداریم.
تولید  برای  آب  تولید  نظیر  هایی  راه  درباره  کلانتری 
کشاورزی از دریا گفت: این کار برای آب شرب و صنعت 
توجیه دارد ولی برای تولید کالای کشاورزی توجیهی ندارد، 
به عنوان مثال برای تولید هر کیلوگرم گندم به دو متر 
مکعب آب نیاز داریم و تولید این آب در لب ساحل نیم 
دلار است که برای دو مترمکعب می شود یک دلار در حالی 
که قیمت جهانی آن ۲۰ سنت است، بنابراین تولید گندم 
بی هیچ هزینه دیگری فقط با همین قیمت آب به صرفه 

در نمی آید.
کلانتری با اشاره به سابقه تمدن هفت هزار ساله ایرانی که 
حول آب و با ریشه بر آن شکل گرفته است، تصریح کرد: 
تصمیم گیری بر اساس آب یک تصمیم عقلانی و انتخابی 
اما این که کجا مصرف شود به تصمیم  اجباری است 
حاکمان بستگی دارد و تصمیم گیرندگان روزگاری سخت و 
محدودیت های خود را خواهد داشت و باید از آرزوهای خود 
عدول کنند مخصوصاً اگر می خواهند جمعیت اضافه شود.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست یکی از مشکلات 
مسئله آب را اختصاص آب برای مصارف زیست محیطی 
عنوان کرد و گفت: قبلا به این دلیل که مازاد آب داشتیم، 
این کار را نمی کردیم اما حالا در کم آبی باید سالانه بین 
۱۵ تا ۲۰ میلیارد متر مکعب برای این قضیه آب اختصاص 
دهیم وگرنه باید با پیامدهای آن مواجه شویم که مثلا 

گرد و غبار دشت خوزستان و هامون از پیامد همین است.
معاون رئیس جمهوری با تاکید بر لزوم بازتوزیع آب، اظهار 
داشت: مسئله کم آبی باعث مهاجرت شده است و این 

روند حتی احتمالا افزایش داشته باشد.
کلانتری در خصوص فرسایش خاک در این چند دهه اخیر 
گفت: سیاست های غلط بخشی نگر باعث از بین رفتن 
خاک شد، مثلا تعداد دام زیاد شد، مراتع و پوشش گیاهی 
از بین رفت، بعد از آن مراتع را شخم زدیم، تتمه پوشش 
گیاهی نابود شد و در نهایت بر کشت دوم اصرار کردیم، 

آیش از بین رفت و خاک نابود شد.
وی افزود: وقتی می گوییم ۱۶ تن در سال فرسایش خاک 
داریم، یعنی نابودی هفت دهم میلی متر از عمق خاک، 
این از نظر اکولوژیکی فاجعه است چون چهل سال طول 
می کشد تا یک میلی متر خاک تشکیل شود و ما حاصل 

کار طبیعت را در مدت یک سال و نیم هدر می دهیم.

در سیاستگذاری ها حقوق نسل های بعدی رعایت 
نمی شود

رئیس سازمان محیط زیست با انتقاد از این که در برنامه 
ها و سیاستگذاری ها حقوق نسل های بعدی رعایت نمی 
شود، گفت: مقام معظم رهبری در سخنرانی خود در سال 
۹۳ به این مسئله اشاره داشتند و تاکید کردند که محیط 
زیست مال این دولت و آن دولت نیست بلکه برای نسل 

های بعدی است اما متاسفانه برغم صحبت های ایشان در 
سیاستگذاری های بخشی، اثرات فرابخشی دیده نمی شود.
معاون رئیس جمهوری با اشاره به مفهوم توسعه پایدار 
تصریح کرد: ما اکنون داریم از حساب نسل بعد خرج می 
کنیم، متاسفانه مجلس یا با تصویب پیشنهادهای غلط 
دولت و یا با طرح های من در آوردی باعث می شود که 
نهادهای ذی ربط برای این که در کوتاه مدت باید پاسخگو 
باشند، ضوابط بلند مدت را زیرپا بگذارند، یکی از اصول 
توسعه پایدار حفظ حقوق نسل های بعدی است، با کمال 
تاسف در برنامه ریزی ها و سیاستگذاری ها ما به هیچ 

عنوان به این نسل عمل نمی کنیم.
کلانتری با تاکید بر لزوم نظارت نهادهای بالا دستی مانند 
شورای نگهبان اظهار داشت: وقتی چنین تصمیماتی اخذ 
می شود، نهادهای بالادستی مانند شورای نگهبان باید وارد 
عمل شوند و این قبیل قوانین مصوب را به دلیل نادیده 
گرفتن توسعه پایدار و حقوق نسل ها رد کند و جلوی 

اجرای آن را بگیرد.
رئیس سازمان محیط زیست افزود: متاسفانه خطر هنوز 
از جانب مسئولین ما احساس نشده و هنوز به این نتیجه 
نرسیده اند که سیاست های گذشته نه تنها جواب نمی 
دهد بلکه باعث تخریب بالا است، اگر فشار برای خودکفایی 
۷۰ درصدی در برخی محصولات ادامه پیدا کند، فاجعه 

به بار می آید.

خبر اول

»رئیس سازمان حفاظت محیط زیست«:

سیاست های بخشی نگر باعث از بین رفتن آب و خاک شده است

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 
شهید محمد جهان آرا  را گرامی می دارد

265 هزار و 830 نفر از مبتلایان کرونا بهبود یافتند
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: تاکنون ۳۰۶ هزار و ۷۵۲ نفر در کشور به طور 
قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۲۱۶ نفر 
در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در 
کشور به ۱۶ هزار و ۹۸۲ نفر رسیده است و تاکنون 265 
هزار 830 نفر از بیماران، بهبود یافته و از بیمارستان 

ها ترخیص شده اند.
آمار  آخرین  درباره  گذشته  روز  لاری  سادات  سیما 
ابتلای قطعی به ویروس کرونا و موارد فوت ناشی 
از ابتلا به این ویروس بیان کرد: تا دیروز و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۵۴۸ بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که  
این  با  از آن ها بستری شدند.  نفر  یک هزار و ۶۷ 
حساب، مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۳۰۶ 

هزار و ۷۵۲ نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، 
و  دادند  از دست  را  بیمار کووید ۱۹ جان خود   ۲۱۶

مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۶ هزار و ۹۸۲ 
نفر رسید.

تاکنون  خوشبختانه  گفت:  بهداشت  وزیر  معاون 
از  یا  یافته  بهبود  بیماران،  از  نفر  و ۸۳۰  ۲۶۵ هزار 
نفر   ۴۰۱۱ همچنین  شده اند.  ترخیص  بیمارستان ها 
از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این 

بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
لاری بیان کرد: تا کنون دو میلیون و ۴۸۲ هزار و ۵۵۳ 
آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
وی افزود: استان های تهران، مازندران، گلستان، فارس، 
آذربایجان شرقی، اردبیل، اصفهان، البرز، ایلام، خراسان 
لرستان  سمنان،  شمالی،  خراسان  کرمان،  رضوی، 
همچنین  دارند.  قرار  قرمز  وضعیت  در  هرمزگان  و 
بوشهر،  خوزستان،  غربی،  آذربایجان  استان های 
چهارمحال و بختیاری، زنجان، همدان، کهگیلویه و 
بویر احمد، مرکزی، یزد، گیلان و قم  هم در وضعیت 

هشدار قرار دارند.

معاون وزیر بهداشت گفت: استان سمنان در وضعیت 
در  دارد.  قرار  در وضعیت هشدار  یزد  استان  و  قرمز 
اسفند سال گذشته در استان سمنان شاهد خیز قابل 
توجهی در موارد بستری و ابتلا بودیم که از فروردین 
ماه امسال مثل سایر استان ها با رعایت پروتکل ها و 
اعمال محدودیت ها، موارد ابتلا و بستری کاهش قابل 
توجهی داشت. از نیمه خرداد ماه شاهد افزایش موارد 
ابتلا و بستری روزانه در اغلب شهرستان های استان 
سمنان به میزان بیش از دو برابر هستیم. در حال 
حاضر پنج شهرستان از استان سمنان در وضعیت قرمز 
هستند و شیب موارد بستری در شهرستان های شرق 
این استان، مثل شاهرود و دامغان روند تندتری دارد. 
با همکاری مسئولان استانی، اعمال محدودیت های 
بیشتری در این استان انجام شده و رعایت پروتکل ها 
نیز توسط مردم این استان افزایش یافته و امیدواریم 
در هفته های آتی شاهد کاهش آمار ابتلا و بستری و 

فوت در این استان باشیم.

کرونا در ایران

بازار خراب باشگاه های ورزشی؛

حراج زندگی برای تامین
 مایحتاج زندگی!

ها،  رسانه  در  طور  همان 
منحوس  ویروس  را  کرونا 
واقعی  به معنای  خواندند، 
ویروس  این  نحسی  کلمه 
را  ها  خیلی  کار  و  کسب 

کساد کرده است.
در  جامعه  اقشار  از  خیلی 
ماهی  چند  کرونا،  بحث 
است که مشکلات عدیده ای را تحمل می کنند، از راننده 

های تاکسی تا باشگاه داران ورزشی.
جامعه کاسبان ورزشی هم از آسیب های کرونا مستثنی 
و در امان نبوده اند، باشگاه های ورزشی در دوران شیوع 
بیماری کرونا، کاملا به حالت تعلیق یا لغو کامل درامده اند، 
اما درقبال این تعطیلی کسب و کار، هیچ تعامل یا ایجاد 
راهکاری برای به حداقل رساندن ضرر و زیان باشگاه داران 

انجام نشده است.
باتوجه اینکه هنوز هم در پیک کرونا هستیم و احتمالا 
حالا حالا ها کرونا را در کنارمان خواهیم داشت و مهمان 
سفره هایمان خواهد بود، باید همان طور که به سادگی 
تمام، پروتکل های بهداشتی ورزش را از دست کشورهای 
پیشرفته تقلب کردیم، برای حل معضل کسب و کارهای از 
بین رفته هم، مانند کشور های مذکور عمل می کردیم و 

کمی به فکر باشگاه داران ورزشی هم می بودیم.
بتوانند  اینکه  برای  دیده،  آسیب  جوامع  این  از  ای  عده 
مایحتاج زندگی خود و خانواده شان را تامین کنند، مجبور 
به فروش دستگاه های ورزشی خود شده اند، موضوعی 
بسیار دردناک که میزان فشار اقتصادی را به این بخش 
از جامعه نشان می دهد، این مسئله بدین معناست که 
برای تهیه مایحتاج زندگی، باید وسایل کسب درامد خود را 
هم به حراج بگذاری تا فقط شرمنده عهد و عیال نشوی...

خیلی از باشگاه داران، مستاجر ملکی هستند که در آن 
سکونت دارند، حالا خرج و مخارج زندگی یک طرف، مبلغ 
اجاره بهای این ملک ها هم یک طرف، البته که به مالک 
هم نمی شود خورده ای گرفت، مگر تا چند ماه می شود 

اجاره بها را بخشید یا کمتر گرفت...
حال  به  اساسی  فکری  باید  ورزشی  داران  باشگاه  صنف 
اعضای خود داشته باشد، شاید کمتر کسی در جامعه به 
این موضوع فکر کرده باشد اما این قشر از جامعه اوضاع 
احوال خیلی خوبی ندارند  و بازار کسب و کارشان به طرز 

عجیبی خراب است.

سرمقاله

محمدرضا ولی زاده

  خبرنگار
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حسینی تر از حسین )ع(
»مغیره بن شعبه« به محض 
بازگشت از خیمه حسن بن 
از  علی و اعلام قبول صلح 
چكمه  هنوز  مجتبی  طرف 
اش را درنیاورده به معاوین 
را  داد:»خلافت  پیشنهاد 

موروثی كن«!
حاكم غاصب  »شامات« و 
مشاورانش تنها مانع خلافت یزیدبن معاویه را »حسین بن 
علی« می دانستند برای همین توطیه های متعددی برای 
قتل امام طراحی شد و مشخصه همه این نقشه ها قتل 
حسین بن علی در مجامع شلوغ بود تا قتل حسین سوژه 

برادركشی در مدینه و كوفه شود.
جمله  از  مدینه  بزرگان  دعوت  نقشه،  اولین  پلان  اولین 
»حسنین« به مسجد و سخنرانی معاویه و اعلام ولایت عهد 
یزید بود تا با اعتراض »حسین بن علی« یا فردی از بنی 
هاشم، عوامل شام كه اطراف امام گماشته شده بودند اوضاع 
را شلوغ و در یك قتال خونین كه حتما در می گرفت امام 
را بكشند ولی پسر باهوش علی بن ابیطالب در مقابل ادعای 
پسر ابوسفیان سكوت كرد و از پاسخ به »حق مسلم خود« 
گذشت تا به قول خودش دوباره مسلمین عزادار پدران و 

فرزندان خود نشوند.
پس از این توطئه ده ها تاكتیك دیگر تا سال شصت و یك  
هجری برای قتل امام طراحی شد ولی او واكنشی نشان 
نداد چون صلح دوست ترین  و امام آشتی و زندگی بود و 
عاقبت »دیروز روزی« ترك حج كرد تا طواف مسلمین خونین 
نشود. او كه سرنوشت خود را می دانست بیعتش را از یارانش 
برداشت تا با كیفی ترین و خالص ترین یاران خود ماموریت 

نینوا را انجام دهد.
ولی درست هزار و سیصد وسی و نه سال بعد از شهادت آقای 
شهیدان و در مملكت جمهوری اسلامی، مغایر با پروتكل 
»نفْس  قلیل  باختگان«  »نفس  تمنای  و  بهداشتی  های 
پرستانی« از طماعان منبرهای صد میلیونی تا نفوذی های 
سفارت انگلیس كه »پریروز« بر طبل اختلاف شیعه و سنی، 
دیروز از دیوار سفارت انگلیس و امروز  بر طبل لجاجت با 
عقلانیت درمان كرونا می كوبند تا مثل همیشه ملتی را برای 
مطامع اربابانشان به مسلخ ببرند. اما »امام حسینی های« 
واقعی محرم امسال با پشتیبانی از عقلانیت حسینی منطق 

شیعه علوی را به دنیا نشان خواهند داد.

استاندار البرز گفت: با توجه به اینکه البرز همچنان در 
های  محدودیت  دارد،  قرار  کرونا  شیوع  قرمز  وضعیت 
کرونایی به مدت یک هفته دیگر از ۱۱ مرداد ماه تمدید شد.

به گزارش خبرنگار »دنیای هوادار«، عزیزاله شهبازی روز 
گذشته در حاشیه نشست ستاد ملی مقابله با کرونا که دیروز 
به ریاست رئیس جمهوری به صورت ویدئو کنفرانسی برگزار 
شد با قدردانی از مردم استان به دلیل همراهی با مصوبات 
ستادهای ملی و استانی مقابله با کرونا، بیان داشت: البته 
آمارها امیدوارکننده است، از این رو اگر همراهی ها و رعایت 
پروتکل های بهداشتی و استفاده از ماسک استمرار یابد به 

نتایج بهتری نیز خواهیم رسید.
وی افزود: در ستاد ملی کرونا برای ماه محرم و عزاداری ها 
در این ماه نیز مقرراتی وضع شده که تا هفته آینده قطعی، 
تصویب و ابلاغ خواهد شد و مسوولان هیات ها و تکایا باید 
در این زمینه مسوولیت بپذیرند و در هیات های عزاداری 

اصول بهداشتی را به جد رعایت کنند.
شهبازی  با اشاره به اینکه رییس جمهوری در این نشست، 
بر  گفت:  داد،  قرار  تاکید  رامورد  سلامت  بخش  تقویت 
این اساس افزایش تخت های بیمارستانی و تامین لوازم 
و تجهیزات مورد نیاز، تقویت کادر درمان و پرستاری با 
استخدام نیروهای جدید همچنان اولویت دولت در مقابله 
با ویروس کرونا است و در همین رابطه تا پایان امسال 
حدود هشت هزار تخت جدید به بیمارستان های کشور 

اضافه خواهد شد.
وی تاکید کرد: به طور قطع کم کاری و سهل انگاری از 
سوی مدیران در خصوص حل مشکلات مردم بخشودنی 
نیست و اگر مردم در دریافت خدمت خاصی دچار مشکل 
شده اند، مدیر مربوطه باید با اهتمامی ویژه درصدد حل آن 
باشد و فرماندار و معاون مربوطه در استانداری نیز روند امور 

را تا حصول نتیجه منطقی دنبال کنند.

شهبازی ادامه داد : مردم ولی نعمت ما هستند و بنده 
دارم  وظیفه  استان  در  دولت  عالی  نماینده  عنوان  به 
در سطوح  و تصمیم سازی صحیح  گیری  با تصمیم 
زیرساخت  ارتقا  موجبات  ملی  های  پیگیری  و  بالاتر 
های استان و سرعت بخشی به مسیر توسعه البرز را 

فراهم کنم.
استاندار البرز بیان داشت: مدیران دستگاه ها و فرمانداران، 
اجازه ندهند که مشکلات کوچک و قابل حل به مسایلی 

دست و پا گیر در مسیر توسعه استان تبدیل شود.
وی گفت: طبق منویات مقام معظم رهبری و تکالیفی که 
دولت تدبیر و امید بر دوش ما نهاده، مهمترین وظیفه ما 

کسب رضایتمندی مردم است.

شهبازی تاکید کرد: هر دستگاهی متولی دارد و مدیران 
باید پاسخگوی مشکلات و مطالبات مردم باشند همچنین 
ضرورت دارد فرمانداران استان نیز نظارت ویژه ای را در 

دستور برنامه قرار دهند.
وی ادامه داد: مدیران دستگاه های استان نباید اجازه دهند 
مسایل جزیی به سطوح کلان برسد چراکه چنین مواردی 
مانع سیاستگذاری و تصمیم سازی های بزرگ از سوی 

مسوولان ارشد می شود.
رئیس  ریاست  به  کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  نشست 
جمهوری  و با حضور  ستانداران سراسر کشور به صورت 
ویدئو کنفرانس هر هفته برگزار می شود و آخرین وضعیت 
شیوع کرونا در استان های کشور مورد بررسی قرار می گیرد.

»البرز« چه خبر؟

»استاندار«:

محدودیت های کرونایی در البرز تمدید شد

یادداشت اختصاصی

اجتماعی

»شهردار«:

پساب ها جایگزین آب فضاهای سبز کرج می شود

به گزارش خبرنگار »دنیای هوادار«، شهردار کرج اعلام 
کرد که برای تامین آب مورد نیاز فضاهای سبز این 
کلانشهر ، بازچرخانی پساب ها در برنامه کاری این 

شهرداری قرار گرفته است.
علی اصغر کمالی زاده شهر دار کرج روز گذشته در آیین 
بهره برداری از دومین تصفیه خانه فاضلاب  شهر کرج 
گفت : ۲ تصفیه خانه دیگر در دست احداث داریم که 

به تدریج بهره برداری می شود.
وی بیان داشت: احداث تصفیه خانه های فاضلاب 
شهری افزون بر بازچرخانی آب و جایگزینی پساب ها 

با آب شرب در فضاهای سبز ، از آلودگی محیط زیست 
شهری جلوگیری خواهد شد.

کمالی زاده گفت: پیشگیری از آلودگی خاک و محیط 
زیست اقدامی موثر برای صیانت از منابع موجود بوده 
زیرا در این شرایط خاص اقلیمی حفظ منابع آب و 

خاک باید در اولویت قرار گیرد.
شهردار کرج بیان داشت: امروز با چالش تغییر اقلیم مواجه 
هستیم و باید به بهترین شکل از آب ها استفاده نماییم 

که بازچرخانی پساب ها به این موضوع کمک می کند.
الگوهای  با  را  خود  همواره  بشر  که  شد  یادآور  وی 
به عنوان مثال در کویر یزد  مختلف وقف داده  که 
با احداث قنات  آب استحصال می شود و امروز با 
استفاده از فناوری باید به کمک محیط زیست و منابع 

آب و خاک برویم.

بهره برداری از دومین تصفیه خانه فاضلاب در کرج 
IFAS به روش

دومین تصفیه خانه فاضلاب شهر کرج توسط سازمان 
سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج  در 
منطقه مهرویلای این کلانشهر با هدف حفظِ محیط 

زیست بهره برداری شد.
 با احداث این تصفیه خانه، آب مصرفی مورد نیاز به 
 ( IFAS میزان ۱۰۰۰ متر مکعب در شبانه روز با روش
لجن فعال با فرآیند رشد چسبیده با بستر ثابت( که 
یکی از روش های بیولوژیکی تصفیه فاضلاب است، 

تامین می شود.
تصفیه فاضلاب با روش IFAS به نحوی طراحی شده 

که در مقابل هر یک مترمکعب حجمِ راکتور )حجم 
بیولوژیکی  مترمربع مساحت  از ۱۵۰  بیش  فاضلاب( 
برای تماس باکتری ها با فاضلاب و در نتیجه قدرت 

پاکسازی بیشتر ایجاد می شود.
از طرفی با توجه به این که سیستم تصفیه فاضلاب به 
روش IFAS نسبت به سیستم های قدیمی و متعارف، 
به فضا و زمان کمتری نسبت به سیستم متعارف نیاز 
در  بهینه است و  و  به صرفه  این روش مقرون  دارد 
مصرف آب آبیاری فضای سبز به نحو مطلوبی صرفه 

جویی می شود.
فناوری های  بر  پکیج های تصفیه فاضلاب مبتنی 
مزایای  دارای  با محصولات مشابه  مقایسه  در   IFAS
به  توان  می  ها  آن  ترین  مهم  از  که  است  بسیاری 
قابلیت نصب در مناطق مختلف آب و هوایی، کاهش 
تا ۳۰  وری ۲۰  بهره  افزایش  و  اولیه  گذاری  سرمایه 
درصد، ساخت و اجرای سریع پکیج های نوین تصفیه 

با ضریب اطمینان بالا اشاره کرد.
همچنین انرژی مصرفی کمتر از ۳۰ تا ۵۰ درصد، قابلیت 
نرخ بارگذاری آلی بالاتر تا پنج برابر، برخورداری از فضای 
لازم کمتر از ۲۰ تا ۷۰ درصد، قابلیت شوک پذیری )آلی- 
هیدرولیکی- ترکیبات سمی( تا ۱۰ برابر، راندمان بالا و 
استفاده دوباره از پساب و بازچرخانی آن در صنایع، 
دوستدار  فاضلاب  تصفیه  یک سیستم  به  دستیابی 
محیط زیست و تطابق پساب خروجی با استانداردهای 
ملی ایران همچنین استفاده از لجن تولیدی به عنوان 
کود بیولوژیکی قابل استفاده در زمین های کشاورزی از 

دیگر مزیت های این تصفیه خانه است.

»رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان البرز«: افزایش بیماران بدحال کرونایی در البرز
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان البرز گفت: ۱۲۳ بیمار بدحال کرونایی در استان البرز بستری هستند.

سعید  شفیعیان

 نویسنده
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شهری سرکرده گروه تروریستی »تندر« دستگیر شد
جمشید شارمهد که از آمریکا عملیات مسلحانه و خرابکارانه در ایران را هدایت می کرد در پی عملیاتی پیچیده اکنون در دستان 
قدرتمند سربازان گمنام امام زمان )عج( قرار گرفت. وی در سال ۱۳۸۷ عملیات انفجار در حسینیه سیدالشهدای شیراز را طراحی 

و اجرا کرد. در آن اقدام تروریستی ۱۴ نفر شهید و ۲۱۵ نفر از عزاداران حسینی مجروح شدند.

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

راهکارهای مدرن به یاری راهکارهای 
سنتیِ احیای توریسم می آیند

سفرهای  کرونایی  توقف  از  پیش  تا  توریسم  بازار 
داخلی و خارجی در جهان، با انگیزه های جدیدی برای 
با تمرکز  اکنون  بود. به طوری که  مسافرت همراه شده 
به این انگیزه های مدرن به عنوان ۵ چاشنی خروج از 
رکودتوریسم می توان مسافرت را احیا کرد. براساس اعلام 
سازمان جهانی گردشگری، در کنار پنج هدف سنتی در 
انگیزه  پنج  ایجاد  انتخاب مقاصد گردشگری خارجی، 
مدرن در توسعه صنعت گردشگری بین المللی نقش 

داشته است.
به گزارش »دنیای هوادار«، گردشگری به عنوان ابزاری برای 
»دستیابی به اهداف توسعه پایدار« و »انگیزه های جدید« 
برای سفر و انتخاب مقاصد و همچنین »ایجاد آینده ای 
بهتر« برای همگان در نظر گرفته می شود. با توجه به آمار 
سازمان جهانی گردشگری مبنی بر رشد ۵ درصدی ورود 
گردشگران خارجی با رقم معادل ۴/ ۱ میلیارد نفر در سال 
۲۰۱۸ می توان گفت که بخش گردشگری به آن میزان 
از قدرت و پتانسیل دست یافته است که محرک اصلی 
توسعه اقتصادی و اجتماعی، اشتغال زایی و برابری تلقی 
می شود.  گردشگران در انتخاب مقصد گردشگری خارجی 
خود اصولا »پنج هدف« اصلی یعنی گردشگری تفریحی، 
گردشگری برای دیدار اقوام و دوستان، گردشگری سلامت، 
گردشگری زیارتی و گردشگری تجاری در نظر می گیرند. در 
کنار این اهداف سنتی، »پنج انگیزه مدرن« یعنی تغییر و 
تحول، نمایش دادن، زندگی سالم، کسب درآمد و محیط 
زیست ایجاد شده است که بر رشد گردشگری بین المللی 
تاثیرگذار است. کارشناسان توریسم معتقدند این ۵ انگیزه 
مدرن می تواند به عنوان چاشنی سفر در پساکرونا مورد 

توجه مقاصد گردشگری قرار بگیرد.
براساس آمار منتشر شده سازمان جهانی گردشگری، شکل 
سفرها به دو صورت »مجردی« و »خانوادگی« است که 
براساس این شکل دهی، اهداف و انگیزه های انتخاب 
مقصد شکل می گیرد. با بررسی آمار منتشر شده سازمان 

جهانی گردشگری، اولین هدف گردشگران بین المللی در 
انتخاب مقصد سفر، تفریحی و گذراندن اوقات فراغت 
بوده است و سهم سفرهای تفریحی از ۵۰ درصد در سال 

۲۰۰۰ به ۵۶ درصد در سال ۲۰۱۸ افزایش یافته است.
سفر مجازی؛ محبوب میان چینی ها

 هدف دیگر گردشگران خارجی در انتخاب مقصد برای 
گردشگری  است.  گرفته  دوستان شکل  و  اقوام  دیدار 
سلامت در سال های اخیر بسیار گسترش یافته و هدف 
اصلی بخشی از گردشگران خارجی تبدیل شده است و 
همچنین گردشگری زیارتی به عنوان یک هدف برای سفر 
به کشورهایی با اماکن مذهبی و زیارتی در نظر گرفته 

شده است.
این سه هدف گردشگری دیدار اقوام، سلامت و زیارتی 
اصولا در بخش خاورمیانه اتفاق می افتد که سهم آن از 
اهداف گردشگری ۲۷ درصد است. گردشگری تجاری 
با هدف کسب و کار و اشتغال زایی، ۱۳ درصد از اهداف 
گردشگری را در بر می گیرد و حدود ۴ درصد از سفرها 
دلایل نامعلومی داشته است.گردشگران بین المللی با 
انگیزه های متعددی، مقاصد خود را انتخاب می کنند 
سفر،  مقاصد  انتخاب  در  جدید  انگیزه  پنج  ایجاد  که 
تاثیر بسیاری در رشد گردشگری خارجی داشته است. از 
عمده ترین این انگیزه ها ایجاد تغییر و تحول گردشگران 
در محل زندگی خود است که در پی انتخاب مقاصدی با 

آب و هوا و فرهنگ متفاوت هستند.
تعدادی از گردشگران به منظور نمایش دادن و به اشتراک 
گذاشتن تجربیات و لحظات سفر خود در رسانه های 
مجازی به سفر می روند که این امر در بین چینی ها بسیار 
زندگی  به دنبال یک  از گردشگران  رایج است. تعدادی 
گردشگری  برحسب  را  خود  سفر  مقاصد  عمدتا  سالم 
پیاده روی، رفاهی و ورزشی انتخاب می کنند که اصولا 
برای شرکت در مسابقات ورزشی یا شرکت در تورهای 
کوهنوردی حرفه ای اتفاق می افتد. تعداد محدودی هم با 
گرایش افزایش درآمد و ایجاد کسب و کار تجاری به سفر 
می پردازند.  تشکیل نمایشگاه های بین المللی و حضور و 
شرکت در آن از کشورهای مختلف جهان برای درآمدزایی 
و معرفی برندهای گردشگران صورت می گیرد. و انگیزه 
پنجم برخی از گردشگران فعالیت های زیست محیطی 
از  بعضی  پایداری،  درباره  آگاهی  افزایش  با  که  است 
گردشگران با هدف زیست محیطی و تبلیغات پاکسازی 

زمین به مناطق مختلف جهان می روند.

پایتختگزارش

تعلیق یک هفته ای طرح ترافیک تهران 

»محمدی« تأکید کرد؛
صرف یک هزار لیتر در ثانیه از آب شرب شهر کرج برای فضای سبز

اجرای طرح ترافیک تهران بر اساس تصمیمی که در جلسه 
روسای کمیته های ستاد ملی مقابله با کرونا گرفته شد، به 

مدت یک هفته تعلیق شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، پنج شنبه ٩ مرداد ماه در جلسه 
روسای کمیته های ستاد ملی مقابله با کرونا که با حضور 
رئیس جمهور برگزار شد، پیشنهاد ستاد استانی مقابله با 
کرونای تهران از سوی کمیته اجتماعی-امنیتی ستاد ملی 

مقابله با کرونا در حضور رئیس جمهور مطرح و مقرر شد 
اجرای طرح ترافیک در شهر تهران به مدت یک هفته تعلیق 

شود.
محسن هاشمی رئیس شورای شهر تهران طی چند روز اخیر 
در پاسخ به سوال رسانه ها درباره موضع شورای شهر برای 
لغو طرح ترافیک، تاکید می کرد که شورا مقاومتی برای لغو 

طرح ترافیک در پایتخت ندارد.

با وجود محدودیت منابع آبی، یک هزار لیتر در ثانیه از 
آب های با کیفیت و شرب شهر کرج صرف فضاهای سبز 

می شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، حسین محمدی در مراسم بهره 
برداری از تصفیه خانه مهرویلا گفت: این میزان آب مصرفی 
برای فضای سبز برابر نیاز جمعیت ۵۰۰ هزار نفر است و این 
یک چالش اساسی است که باید برای آن چاره اندیشی کرد.

این مسئول در شورای اسلامی شهر کرج افزود: تصفیه خانه 
مهرویلا یکی از پروژه های ارزشمند و تولد یافته مصوبه 
برای  سال ۹۴  در  پایدار شهری  توسعه  راستای  در  دولت 
کلانشهرها است بر اساس این مصوبه شهرداری ها مکلف 
شده اند که ۲۰درصد آب مصرفی در شهرها را با پساب شهری 

جایگزین کنند.
رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر کرج با اشاره به 
توافقی که در سال ۹۵ میان شهردار وقت کرج و مدیرعامل 
آن زمان شرکت آبفای البرز صورت گرفت، افزود: بر طبق این 
توافق مقرر شد که روزانه بالغ بر۱۲۰ لیتر بر ثانیه و معادل 
حدود ۱۵ تا ۲۰درصد آب مورد نیاز فضای سبز از محل پساب 
ها و تصفیه آن تامین شود، امید است حداقل ۵۰درصد از 

رقم این توافق در شورای پنجم شهر کرج محقق شود.
آب  درصد   ۸۰ به  نزدیک  کرج  در  کرد:  عنوان  محمدی 
آشامیدنی از منابع آبی زیرزمینی است، هر سال کیفیت این 
منابع کاهش می یابد و سالانه یک تا دو متر چاه های آبی 

ما افت دارد.
او با اشاره به اینکه ۸۰ درصد آب مورد نیاز این کلانشهر از 
چاه های زیرزمینی تامین می شود تاکید کرد: در طی سال 
های ۹۷ و ۹۸ به ترتیب بالغ بر سه و ۱۰ میلیارد تومان 
بودجه برای احداث تصفیه خانه در شورای شهر مصوب شد 
که این رقم در سال جاری به ۵ میلیارد تومان رسیده است، 
انتظار داریم که با توجه به بودجه های تخصیص داده شده 

شاهد افتتاح ۵ تصفیه خانه جدید در شهر کرج باشیم.
میانگین  اینکه  بیان  با  کرج  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
ایران ۲۵۰  در  و  میلیمتر  یکهزار  در جهان حدود  بارندگی 
میلیمتر است، گفت: متوسط بارندگی در ایران  یک چهارم 
برابر  چهار  کشورمان  در  تبخیر  اما  است  جهانی  متوسط 

میانگین جهانی است.
رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر کرج عنوان کرد: 
محدودیت منابع آب در ایران یک شانزدهم جهان و مصرف 
آب در ایران دو برابر میانگین مصرف جهانی است، به عبارتی 
یک سی و دوم میانگین آب جهانی آب قابل دستری در 

ایران داریم.
از فاضلاب پساب  در کشورمان ۵۰ درصد  داد:  او توضیح 
تولیدی بدون تصفیه وارد محیط می شود و از طرفی ۷۰ 
درصد منابع آبی کشور را در بخش کشاورزی از دست می 
دهیم و بخش عمده آن از منابع آبی زیرزمینی تامین می 

شود.

مدیریت شهری

نسترن کیوان پور

  نویسنده و خبرنگار
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اقتصادی

»رئیس کل بانک مرکزی«:

رشد پایه پولی و نقدینگی تنها به 
افزایش قیمت ها مربوط نیست

رییس کل بانک مرکزی در یکی از صفحه های اجتماعی 
نوشت: همه افزایش قیمت ها در بهار امسال، فقط به رشد 

پایه پولی و نقدینگی مربوط نمی شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، عبدالناصر همتی روز گذشته 
در صفحه اینستاگرام خود نوشت: افزایش انتظارات تورمی 
در  نیز  بازارها  سایر  عملکرد  و  پولی  غیر  عوامل  از  متاثر 

افزایش فشارهای تورمی نقش داشته اند.
وی ادامه داد: بانک مرکزی همه تلاش خود را برای کنترل 
میان مدت و بلند مدت رشد متغیرهای پولی و مدیریت 
با  نرخ سود برای کنترل و مهار تورم بکار گرفته است و 
وجود تمام موانع و محدودیت ها از همه ابزارهای خود برای 
تحقق تورم هدف گذاری شده برای یکسال آینده استفاده 

می کند.
رئیس کل بانک مرکزی نوشت: قضاوت درخصوص عملکرد 
بانک مرکزی بایستی در چارچوب محیط اقتصاد کلان و 
ابزارها،  برمبنای  همچنین  و  اقتصاد  به  وارده  شوک های 

اختیارات و درجه استقلال بانک مرکزی باشد.
صندوق  ارزی  منابع  از  بخشی  خرید  داد:  ادامه  همتی 
توسعه ملی جهت تامین کسری بودجه توسط بانک مرکزی 
شرایط  در  شد(  تکلیف   ۹۸ سال  بودجه  در  که  )آنچنان 

تحریمی تامین کسری بودجه از محل پایه پولی است.
وی نوشت: روش مذکور در کوتاه مدت همانند استقراض 
از بانک مرکزی خواهد بود بنابراین بانک مرکزی به حکم 
احتمالی  آثار  در خصوص  را  خود  کارشناسی  نظر  وظیفه 

ناخوشایند این روش تامین بودجه گزارش کرده بود.
که  روش هایی  کرد:  خاطرنشان  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
از طریق فروش  بودجه  تامین کسری  برای  امسال دولت 
است  گرفته  بکار  بدهی  اوراق  انتشار  نیز  و  دولتی  سهام 
در شرایط تداوم فشار حداکثری روش های مناسبی برای 
تامین منابع لازم از نقدینگی موجود در جامعه و بدون فشار 
به پایه پولی است و در صورت تداوم کمک خوبی به بانک 

مرکزی در نیل به هدف مهار تورم خواهد بود.

بازگشت دلار به کانال 21 هزار تومانی
صرافی های بانکی دیروز )شنبه( بهای دلار و یورو را افزایش 
دادند و بر این اساس هر دلار به بهای ۲۱ هزار و ۳۰۰ تومان 

و هر یورو به بهای ۲۵ هزار و ۱۰۰ تومان به فروش رسید.
بازار ارز روز گذشته )شنبه، یازدهم مرداد( شاهد افزایش قابل 

توجه قیمت دلار و یورو بود.
به گزارش »دنیای هوادار«، بهای هر دلار آمریکا در ساعت 
۱۴ و ۴۵ دقیقه دیروز در صرافی های بانکی شاهد افزایش 
قیمت ۵۰۰ تومانی نسبت به روز گذشته بود به بهای ۲۱ هزار 
و ۳۰۰ تومان به فروش رسید. همچنین قیمت خرید دلار در 
این صرافی ها نیز با ۴۰۰ تومان افزایش،  ۱۹ هزار و ۹۰۰ تومان 

قیمت گذاری شد.
افزایش قیمت در خصوص یورو شدت بیشتری داشت و 
قیمت فروش هر یورو با ثبت بهای ۲۵ هزار و ۱۰۰ تومان 
در تابلوها رشدی ۱۳۰۰ تومانی را نسبت به روز کاری قبل 
نشان داد. قیمت خرید یورو نیز شاهد افزایش ۹۰۰ تومانی 
بود و به قیمت ۲۳ هزار و ۴۰۰ تومان در صرافی های بانکی 

معامله شد.
در سامانه سنا نیز میانگین بهای فروش دلار و یورو در بازار 
معاملاتی روز گذشته افزایش قیمت داشت. برای این اساس 
هر یورو به مبلغ  ۲۶ هزار و ۳۶۲ تومان و بهای دلار نیز به 

رقم ۲۲ هزار و ۸۱۱ تومان ثبت شد.
در سامانه نیما نیز طی روز معاملاتی گذشته هر حواله 
فروش یورو با میانگین قیمت ۲۱ هزار و ۷۵۳ تومان به 
ثبت رسید. در این سامانه برای فروش دلار آمریکا طی روز 

معاملاتی گذشته رقمی ثبت نشده است.

تغییر فرآیند ورود کالا و کشتی به 
بنادر با هدف کنترل شیوع کرونا 

مسئول هماهنگی مقابله با کرونا در سازمان بنادر و دریانوردی، 
گفت: حمل کالاها چه ریلی و چه جاده ای باید با کنترل های 
بهداشتی در مورد کالا و حاملان کالا صورت گیرد و تلاش داریم 
تا جایی که امکان دارد بنادر کشور را ایزوله نگه داریم تا درگیر 

شیوع ویروس کرونا نشوند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از سازمان بنادر و دریانوردی، 
از زمان ورود  بنادر کشور  چنگیز جوادپور در مورد وضعیت 
ویروس کرونا به ایران و اقدامات سازمان بنادر و دریانوردی به 
منظور مقابله با کووید۱۹ تصریح کرد: از اوایل بهمن ماه این 
احتمال داده شد که ممکن است ویروس کووید۱۹ به کشور 
وارد شود چرا که ما ارتباطات و مبادلات گسترده ای با چینی ها 

داشته و داریم.
وی ادامه داد: در جلسات سازمان بنادر و دریانوردی، موضوع 
تنظیم  و  تدوین  آن  دنبال  به  و  شد  مطرح  کرونا  شیوع 
پروتکل های بهداشتی از طریق وزارت بهداشت و سازمان بنادر 
در مورد شناورها، پایانه های بندری و سایر بخش ها انجام شد تا 

با کمترین آسیب در این زمینه مواجه شویم.
مسئول هماهنگی مقابله با کرونا در سازمان بنادر و دریانوردی 
افزود: در راستای پروتکل های بهداشتی، فرآیند ورود کالا به 
کشور بررسی و بازنگری شد تا هرگونه احتمال وارد شدن کالاها 
و پرسنل شناورهای در صورت ابتلا به ویروس کرونا قابل کنترل 

باشد.
جوادپور خاطرنشان کرد: در فرآیند ورود کشتی به کشور تغییراتی 
ایجاد شد و ابتدا قرنطینه انسانی و نباتی روی شناورها مدنظر 
قرار گرفت و پس از آن زمانی که نسبت به سلامت پرسنل و کالا 

اطمینان کامل حاصل، پهلودهی کشتی ها انجام شد.
مسئول هماهنگی مقابله با کرونا در سازمان بنادر و دریانوردی 
گفت: همچنین تمهیداتی برای تب سنجی، ضدعفونی کردن 
شناورها، ترمینال های مسافری، انبارها و سایر اماکن بندری در 
دستور کار قرار گرفت و در ایام نوروز نیز مسافرت های دریایی با 
مجوز از وزارت راه و شهرسازی صرفا به ساکنان و بومیان محدود 
شد تا اینگونه بتوانیم به بهترین شکل شرایط را برای جلوگیری 

از شیوع هرچه بیشتر ویروس کنترل کنیم.
وی ادامه داد: تجربه چند ماهه مقابله با این ویروس نشان داد 
که اگر منطقه ای به شیوع این ویروس دچار شود باید اوج ابتلا 
را پشت سر بگذارد، در استان های شمالی گیلان، مازندران و 
گلستان که بنادر واقع هستند هرچند در ابتدای امر درگیر کرونا 

شده بودند اما هم اکنون شرایط بهتری دارند.
مسئول هماهنگی مقابله با کرونا در سازمان بنادر و دریانوردی 
خاطرنشان کرد: طبیعتا بنادر کشور و مجموعه سازمان بنادر و 
دریانوردی مستثنی از کل جامعه نیستند و اگر استانی که بندر 
در آن واقع است دچار شیوع ویروس شود تمام منطقه با این 

مقوله درگیر خواهد شد.
وی افزود: نگرانی ما در حال حاضر مربوط به کنترل شرایط است 
و باید بدانید که بنادر کشور ۲۴ ساعته در حال فعالیت هستند 
و اقتصاد ایران علاوه بر کرونا با تحریم مواجه است و زمانی 
که کالاهای اساسی به کشور وارد می شود باید هرچه سریعتر 

تخلیه شوند و امکان نگهداری در این زمینه وجود ندارد.
جوادپور تصریح کرد: حمل کالاها چه ریلی و چه جاده ای باید با 
کنترل های بهداشتی در مورد کالا و حاملان کالا صورت گیرد و 
امیدواریم تا جایی که امکان دارد بنادر کشور را ایزوله نگه داریم 

تا درگیر شیوع ویروس کرونا نشوند.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه هم اکنون ترس از ویروس در 
جامعه کاهش یافته و ممکن است بنادر نیز با آثار این اتفاق 

مواجه شوند چرا که تردد به راحتی در حال انجام است.

به طور کلی انواع روش های نمونه گیری را می توان 
در دو بخش نمونه گیری احتمالی و غیراحتمالی جای 
واحدهای  از  یک  هر  احتمالی  گیری  نمونه  در  داد. 
جامعه می توانند با احتمالی مشخص در نمونه قرار 
گیرند. در حالیکه در نمونه گیری غیراحتمالی انتخاب 
نمونه براساس قوانین احتمالات صورت نمی گیرد و 
نمونه به مدد قضاوت انسانی حاصل می شود. بنابراین 
اشتباهات برآوردهای غیراحتمالی، اغلب غیرتصادفی و 
غیرقابل اندازه گیری است. در این روش ها هرقدر که 
حجم نمونه را بزرگ اختیار کنیم، نمونه ها اغلب نمی 
توانند معرف واقعی جامعه باشند. اما با این حال گاهی 
اوقات نمونه گیری غیراحتمالی بهترین روش نمونه 
گیری می باشد. مانند زمانی که امکان تهیه چارچوب 

نمونه گیری وجود نداشته باشد.
یکی از مهم ترین کاربردهای نمونه گیری غیراحتمالی، 
استفاده در مطالعات مقدماتی پیمایش های بزرگ 
است. در چنین مواردی که هدف تعین واریانس صفت 
مورد اندازه گیری )برای تعین حجم نمونه و روش نمونه 
گیری( یا تست پایایی ابزار اندازه گیری و... می باشد، 
احتیاجی به روش های نمونه گیری احتمالی نیست. در 
ادامه برخی از روش های نمونه گیری غیراحتمالی مورد 

بررسی قرار می گیرد.

نمونه گیری قضاوتی یا تعمدی

سنجیده  انتخاب  قضاوتی  گیری  نمونه  در  معمولا 
واحدها به طریقی صورت می گیرد که هریک معرف 
بخشی از جامعه موردنظر باشند. به عنوان مثال فرض 
کنید قصد داریم به بررسی وضعیت نوجوانانی که از 
خانه فرار کرده اند بپردازیم و مصاحبه با چنین افرادی 
ضروری است. از آنجایی که تهیه لیستی از این افراد 
ممکن نیست، محقق سعی می کند به مکان هایی 
مانند پارک ها، ترمینال ها و... مراجعه کرده و به طور 
تعمدی افراد مورد نظر را در مکان های خاص شناسایی 
کند. این روش نمونه گیری با توجه به موضوع مورد 
بررسی مبتنی بر فهم نظری و تجربه پیشین محقق از 

جمعیت مورد مطالعه است.

نمونه گیری سهمیه ای

در این روش جامعه آماری به چند طبقه تقسیم شده 

سپس به اختیار سهمی به هر طبقه اختصاص داده 
می شود و در ادامه نمونه هایی را که دسترسی به 
آن ها ساده تر استبه دلخواه انتخاب می کنند. البته 
ممکن است جامعه مورد مطالعه طبقه بندی نشود، 
در این حالت نیز آنقدر نمونه اختیار می شود تا حجم 
نمونه مورد نظر حاصل شود. برای مثال فرض کنید می 
خواهیم به بررسی رضایت شغلی کارکنان صنایع بزرگ 
استان تهران بپردازیم و قبل از مرحله اصلی گردآوری 
داده ها احتیاج به یک مطالعه مقدماتی برای سنجش 
واریانس صفت مورد نظر، روایی و پایایی پرسشنامه 
داریم و از طرفی براساس تحقیقات قبلی می دانیم 
رضایت شغلی کارکنان صنایع مختلف با یکدیگر تفاوت 
دارد. با فرض این که حجم نمونه مقدماتی 50 نفر در 
نظر گرفته شده باشد و با در نظر گرفتن نسبتی از کل 
کارکنان که در هر صنعت مشغول به کار هستند، سهمیه 

هر گروه را تعین می کنیم.
در نمونه گیری سهمیه ای غالبا آن دسته از ویژگی هایی 
که که در تحقیقات پیشین هم تشخیص داده شده 
اند مورد مطالعه قرار می گیرند به همین دلیل نمونه 
گیری سهمیه ای تا حد زیادی به تحقیقات پیشین و 
یافته های بدست آمده در میدان تحقیق وابسته است. 
ویژگی  برخی  به  توجه  این روش عدم  دیگر  مشکل 
های جمعیت مورد نظر است. اما در مجموع با توجه 
به مشابهت ساختار نمونه و جمعیت در نمونه گیری 
سهمیه ای، احتمال معرف بودن برآوردهای حاصل از آن 
بیش از برآوردهایی است که از نمونه گیری اتفاقی یا 

قضاوتی به دست می آید.

نمونه گیری در دسترس یا اتفاقی یا آسان

در این روش محقق افرادی را مورد مطالعه قرار می دهد 
که در دسترس هستند و مصاحبه گر در چارچوب تعداد 
و حجم نمونه افرادی را به طور اتفاقی انتخاب کرده و با 
آن ها مصاحبه می کند. به عنوان مثال محققی که می 
خواهد نگرش مردم را نسبت به یک نمایشگاه بسنجد، 
از میان افرادی که از نمایشگاه دیدن کرده اند به طور 
اتفاقی چند نفر را انتخاب می کند. با توجه به موضوع 
تحقیق مکان هایی که این نمونه گیری می تواند در 
ان صورت گیرد مانند ایستگاه اتوبوس، بازار، فروشگاه، 

بیمارستان و... می باشد.
توجه داشته باشید که در نمونه گیری قضاوتی محقق 
افراد خاص را انتخاب می کند اما در نمونه گیری اتفاقی، 
هرچند محقق در مکان های خاصی قرار می گیرد، اما 
به طور اتفاقی افرادی در آن مکان ها را انتخاب می 
کند. نمونه گیری اتفاقی عمدتا با مشاهده مشارکتی 
از طریق آن محقق همواره  و  توأم است  آزمایشی  و 
موضوعات و محیط هایی را که به آسانی قابل دسترسی 

باشند، مورد مطالعه قرار می دهد.

گزارش اختصاصی

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛ 

روش های نمونه گیری غیراحتمالی 

بانک و بیمه راه و مسکن

دکتر علی قوامی

  تحلیل گر بازارسرمایه

2 میلیون و 220 هزار نفر در طرح دریافت تسهیلات مرابحه کالا و خدمات ثبت نام کردند
دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی آمار ثبت نام کنندگان تسهیلات مرابحه کالا و خدمات را که از شنبه چهارم مرداد آغاز 
شد و روز پنج شنبه نهم مرداد پایان یافت، اعلام کرد. بر اساس این آمار، حدود 2 میلیون و 220 هزار نفر برای دریافت تسهیلات 

مرابحه کالا و خدمات ثبت نام کردند.
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موری را آب برد. داد و هوار بلند کرد که آهای ملت چه 
نشسته اید که دنیا را آب می برد. گفتند که خبری نیست. 
دو قطره آب جمع شده و تو را دارد می برد گفت وقتی من 

غرق شوم انگار دنیاتر غرق شده است!
حالا حکایت بازیکنی است که دوپینگ کرده و محروم شده 

و داد و فریاد برآورده که همه دوپینگ می کنند.
به کی قسم که من ندانستم چی زدم و چی خوردم و این 
مربی بود که کتکم زد و گفت باید بزنی و بخوری و من هم 
خوردم دیگران هم خوردند چون مربی دستور داد. بیچاره 

مربی با کی می خواست تیمش را نجات دهد!
بازیکنی به نام »مصطفی ماهی« -بازیکن سابق سرخپوشان 
پاکدشت- که به دلیل استفاده از مواد نیروزا به مدت ۴ سال 
از حضور در فوتبال محروم شده ادعای عجیبی را مطرح 
کرده است؛ بسیار عجیب. او اتهاماتی را متوجه »مهدی 
پاشازاده« کرده که بی تردید از سوی این مربی بی پاسخ 

نخواهد ماند.
ماهی می گوید:»حدود یک سال و نیم است که به خاطر 
محرومیت خانه نشین هستم و هم از لحاظ فوتبالی و 
هم از لحاظ مالی ضربه سنگینی به من وارد شده و واقعا 
نمی دانم باید چکار کنم. حکم محرومیت ۴ ساله علیه من 
صادر شده است. مقصر دوپینگ و محرومیت من شخص 
مهدی پاشازاده است که مواد ممنوعه به بازیکنان تیم 
می داد و تمام بازیکنان تیم هم آن ماده را مصرف کردند. 
تمام بازیکنان تیم در آن مقطع آن ماده را مصرف کردند و 
همه آن ها حاضرند شهادت دهند. از هاشم بیک زاده گرفته 
تا امیرحسین فشنگچی و محمد رحمتی و محمد امینی 
و... ولی از شانس من فقط اسم من برای تست دوپینگ 

درآمد و یک بازیکن ذخیره تیم.«
ادعای تکان دهنده مصطفی ماهی اما ابعاد گسترده تری 
دارد:»پاشازاده در هتل یک آمپول به ما داد و روز بعدش 
موقع بازی هم چیز دیگری به ما داد که مصرف کنیم 
و گفت این ها اورجینال است و از اتریش آمده است و 
مشکلی ندارد. می گفت این ها باعث می شود ضربان قلب 

شما بالا برود و بتوانید دوندگی بیشتری داشته باشید.«
ماهی در دفاع از خودش به این نکته اشاره می کند: »به 

رئیس کمیته انضباطی گفتم که پاشازاده این ها را به ما داد 
و گفت مصرف کنید و رئیس کمیته انضباطی هم به من 
گفت می دانم پاشازاده اینها را به شما داده ولی تو بیخود 
کردی مصرف کردی. مگر منِ بازیکن می توانم از دستور 

سرمربی خودم سرپیچی کنم؟«
نکته عجیب در افشاگری این بازیکن اینجاست که ما رسانه 

های ها هم گفته های او را آب و تاب می دهیم.
این بازیکن دنبال شریک جرم هم هست و آنجایی که گفته 
همه بازیکنان آمپول می زدند و نمی دانم چرا فقط برای من 
مثبت در آمد منظورش اینجاست که حالا که من محروم 
شدم باید همه آن ها هم محروم شوند. در عین حال که 
خودش را به سادگی و روستایی بودن زده خیلی هم شیشه 

خورده دارد.
این را بعد از این همه سر و کله زدن با جماعت بازیکن 
به خصوص فوتبالیست ها و مدتی که ورزش در حد 
که  تویی  پسر خوب!  آبیم  فوت  ایم  داشته  قهرمانی 
مربی خودت را تخریب می کنی تا با مظلوم نمایی از 
محرومیت سنگین نجات پیدا کنی یقینا خیلی مسائل 
برسی. ضمنا  به هدفت  تا  را هم فدا می کنی  دیگر 
آنقدر هم مهم نیستی که بخواهیم راجع به تو مطلب 
بنویسیم ولی از بین رفتن حرمت ها و اخلاقیات ما را 

وادار می کند شفاف سازی کنیم.
ببینید با چه ترفندی از روستایی بودن و سادگی خود می 

گوید! شما اگر ساده و بی غل و غش بودی اولین نفری که 
از تو دفاع می کرد پاشازاده مربی شما بود. بازیکن روستایی 
آن کبدی کاری است که از دور افتاده ترین روستاهای 
سیستان و بلوچستان می آید و می رود قهرمان جهان می 
شود و وقتی در مراسم قهرمانی به او می گویند لباس 
محلی چرا پوشیدی می گوید اصالت من به همین فرهنگ 
و همین لباس است. روستایی یعنی صداقت و پاکی و 
مردانگی. تو که مربی و همبازیان خودت را با خود می 

خواهی غرق کنی دم از سادگی نزن پسر جان.
مرد و مردانه بگو اشتباه کردم و برو خودت را آماده کن تا 
در برگشت دوباره حق ضایع شده ای که مدعی اش هستی 

را بگیری.
نفر  یک  باید  و  زدی.  پا  پشت  اخلاقیات  به  خیلی  تو 
این مطلب را برای تو و امثال تو می نوشت تا دوباره از 
احساسات پاک مردم سوءاستفاده نکنید. چطور اگر دو ماه 
حقوقت را ندهند با ده نفر در داخل و بیرون باشگاه مشورت 
می کنی اما مربی بهت گفت آمپول بزن تو هم چشم 
بسته خوابیدی تا بزنند و قرص هم پشت سرش خوردی و 
حالا که گند کار در آمده همه را با خودت شریک جرم می 
کنید؟ باشد که مدیران باشگاه هنگام قراداد با بازیکنان یک 
مرامنامه انضباطی نیز برایشان بنویسند و از آن ها بخواهند 
امضا کنند و هر که به آن عمل نکرد قید قرارداد با او را 
بزنند. لطفا هوشیار باشیم که گول این بازیکنان را نخوریم...

یادداشت

وقتی مثل جت می رفتی پاشازاده خوب بود؟

پولش مال تو  دردسرش برای ما!

کلینزمن: سه شیرها در جام جهانی قطر دوباره روی بام جهان خواهند ایستاد
»یورگن کلینزمن« ضمن شرکت در سالروز بزرگ ترین لحظه تاریخ فوتبال انگلیس و بالا رفتن 
جام جهانی توسط »سر آلف رمزی« در ۳۰ جولای ۱۹۶۶، تاکید کرد که تیم ملی انگلیس در جام 

جهانی قطر بار دیگر بر بام دنیا خواهد ایستاد.

»سعادتمند«:

شاکله  اصلی استقلال را حفظ می کنیم
مدیرعامل باشگاه استقلال، گفت: با تمامی مشکلات 
موجود، هدف اصلی ما حفظ شاکله اصلی استقلال 

است و کمترین خروجی را خواهیم داشت.
روز  سعادتمند«  »احمد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
گذشته در گفت وگویی، اظهار داشت: به دلیل شیوع 
کرونا، لیگ و تمرینات تعطیل شده و فرصت کمی به 
تیم ها برای آماده سازی داده شد. در اولین بازی، برای 
برگزاری بازی معوقه با فولاد راهی خوزستان شدیم که 
متاسفانه شرایط خوبی به لحاظ شیوع ویروس در آن 
مقطع نداشت و بعد از آن، به تناوب بازیکنان ما دچار 

ویروس کرونا شدند.
وی افزود: استقلال زمان قابل توجهی شاکله اصلی 
خود را در اختیار نداشت ولی خدا را شکر در روزهای 

اخیر همه بازیکنان را به جز یکی دو مصدوم در اختیار 
داریم و تمریناتمان منظم برگزار می شود. امیدوارم با 
پیروزی برابر سپاهان، برای کسب سهمیه و در ادامه 

موفقیت در جام حذفی گام بزرگی برداریم.
امیر  برای  کرد:  نشان  خاطر  استقلال  مدیرعامل 
قلعه نویی آرزوی سلامتی و بهبودی دارم و امیدوارم 

هر چه زودتر سلامتی کاملش را به دست آورد.
سعادتمند تصریح کرد: ما استقلال هستیم و بازیکنان 
خوبی داریم. به کادرفنی مان اعتقاد داریم و امروز با 
تمام توان وارد زمین می شویم و بازیکنانمان تمام 

تلاش خود را برای موفقیت به کار خواهند گرفت.
همیشه  استقلال،  باشگاه  قطعا  کرد:   تاکید  وی 
حرف های زیادی برای گفتن داشته و همه می دانیم 

که استقلال پر افتخارترین تیم ایرانی در آسیا است. 
ما جام حذفی، لیگ قهرمانان و لیگ برتر را در پیش 
داریم. علی رغم مشکلات، تلاشمان روی حفظ شاکله 
تیم است. بنا داریم امسال کمترین خروجی را داشته 
باشیم و بتوانیم در نقاطی که لازم است، نسبت به 
جذب بازیکن اقدام کنیم. در آسیا هم برنامه داریم 
یک رقیب جدی باشیم و مطمئن هستم هوادارانمان 

را شاد خواهیم کرد.
مدیرعامل استقلال در پایان گفت: به هواداران خوبمان 
می گویم که بازیکنان، کادرفنی، مجموعه عوامل تیم، 
تا  و... تلاش می کنند  کادر مدیریتی، هیات مدیره 
باشگاه استقلال بزرگی خود را داشته باشد و همچنان 

باعث افتخار ایران باشد.

آبی ها

سیدفرشاد فیض آبادی

 خبرنگار

قربون اخلاق ورزشکاریت
دستش را که به دیوار ستون 
که  دیوار  به  او  نه  کرد،  می 
انگار دیوار به او تکیه داده بود. 
هیچ وقت، هیچ کس، این 
زور  از  را  جبروتش  همه 
بازویش نمی دید. همه می 
دانستند که پهلوان، منشش 
پیر و جوان را مریدش کرده. 
مرامش کوچک و بزرگ را دلبسته اش کرده، معرفتش زن و 
مرد را شیفته اش کرده. خودشهم می دانست. حالا هم همه 
می دانند، همه می دانند که آدمی قابل تکیه و اعتماد و 
دلبستن و ارادت است که منش و مرام و معرفت داشته باشد. 
وگرنه زور بازو با دوپینگ و پودر و سرنگ و دارو، عضلات 
هرکسی را دم می دهد و بالا می آورد. اصلا ورزش برای همین 
پاگرفت در میان آدمیزاد. نه فقط مسلمان، نه فقط ایرانی، که 
دنیا، ورزش را برای اتحاد و همدلی و خودسازی پسندیده 
بود. آیین نامه المپیک را که نگاه می کنی، اینهمه پرهیز از 
حرفه ای گری و تشویق به ورزش آماتوری، برای همین است. 
اصلا جنبش المپیک شروع شد که ورزش، مهر و عشق را در 
انسان ها بیدار کند. نه مثل حالا که هرکسی از هر راهی دنبال 

به رخ کشیدن زور بازو و گرفتن جام و مدال باشد.
این روزها، اخلاق در ورزش دنیا و کشور ما حسابی کمرنگ 
شده. دعوای زرگری و کری های رفاقتی قرمز و آبی تبدیل 
شده به نزاع و جنگ بی پایانی که هر فحش و ناسزایی در آن 

به گوش می رسد.
قصور حکومت و نظام های آموزشی ابدا در این گیر و گرفت 
قابل بخشش نیست، اما یک سوزن هم به خودمان بزنیم، 

خودمان برای حفظ اخلاق ورزشیمان چه کردیم!؟

»سیدمحمد طاها فاطمی کهنگی« دو سال و سه ماهه بوده که 
در ورزش وشوو بخش ساندا شروع به فعالیت کرده و در سن 
پنج سالگی موفق به اخذ شالبند مشکی وشوو از فدراسیون 
مربوطه گردیده و در این مدت در مسابقات افتخاری استانی و 
کشوری شرکت نموده و موفق به اخذ چندین مقام شده است 
او موفق به عضویت در تیم امید البرز به سرپرستی اساتید 
جلال ساکی و رحمان تیغ نورد شده و اکنون با این تیم 
تمرین می کند. وی در سن ۳ سالگی در کلاس های آیمت 
شرکت کرده و موفق به اخذ مقام اول استانی و جایگاه ذخیره 
کشوری این فستیوال نیز گردید. او عضو افتخاری انجمن 
شعر و ادب استان البرز می باشد و موفق به اخذ بورسیه کامل 
زبان از مدیر آموزشگاه کیش وی البرز جناب آقای دلیرهوش 

نیز گردیده.
وی در زمینه بازیگری نیز فعالیت هایی داشته و در تیزر 
تبلیغاتی و نیز یک مستند از زندگی خود این قهرمان کوچک 
خادم  رضا  آقای  جناب  برجسته  مستندساز  کارگردانی  به 
الحسینی تهیه و به زودی در تلوزیون قابل بازبینی خواهد 
بود و اخیرا در یک فیلم با نام ترازو به کارگردانی آقای مجتبی 
محمدی ایفای نقش نموده که این فیلم هم به زودی پخش 

خواهد شد.

طنز مکتوب

البرزگردی

 دکتر علی  ساجدی

  نویسنده



روزنامه

7
یکشنبه 12 مرداد 99 -  شماره  536

ورزشی

سیدرضا فیض آبادی

 نویسنده و روزنامه نگار

در زلزله رودبار که یکی از تلخ ترین وقایع تاریخ پر فراز و 
نشیب کشورمان است و در یک چشم بر هم زدن 35 هزار 
نفر را از ما گرفت 2 ساله بود. شاید چیز زیادی خاطرش 
نباشد ولی اثرات آن را پس از سه دهه هنوز هم  می توان 
در خاطرات این بانوی قهرمان و در سیمایش وقتی از آن 

شب تلخ می گوید به عینه مشاهده کرد.
او فرزند خانواده ای 6 نفره است. خانواده ای که دو دختر 
و دو پسر دارد. هر 4 نفر هم رشته رزمی تکواندو را انتخاب 
کردند ولی سارا اولین بانوی ایرانی بود که توانست مجوز 
حصور در المپیک را بگیرد و این بزرگترین اتفاق زندگی این 

قهرمان پرتلاش و عضو تیم ملی تکواندو می باشد.
اگر چه مدال المپیک نگرفت ولی در بازی های آسییایی 
گوانگژو موفق به کسب مدال برنز شد تا نامش به عنوان 
یک بانوی مدال آور تکواندو در المپیک  آسیایی ثبت شود.

کوتاه از سارا خوش جمال فکری

سارا خوش جمال فکری )زاده ۳۰ شهریور ۱۳۶۷، رودبار( 
تکواندوکار ایرانی است که در المپیک تابستانی پکن شرکت 

کرد.
او نخستین تکواندوکار زن ایرانی بود که در المپیک مسابقه 
می داد و با ۱ برد برابر تودالی از مراکش و ۱ باخت از یانگ از 
چین تایپه در دور یک هشتم نهایی از دور مسابقات حذف 

شد.
پیش از المپیک مجله تایم وی را یکی از ۱۰۰ ورزش کار 

تماشایی المپیک معرفی کرده بود.
های  رقابت  در  المپیک،  مسابقات  به  راهیابی  برای  او 
آسیایی ویتنام در رشته تکواندو نشان برنز و سهمیه المپیک 
را کسب کرد و در مسابقه انتخابی بر فاطمه نعمتی غلبه 
کرد. سارا خوش جمال فکری، در بازی های آسیایی گوانگژو، 
نشان برنز را به دست آورد. اما مصدومیت باعث شد زودتر 
از موعد مقر البته پس از ٩ سال حضور مداوم در تیم ملی 

با شیاپچانگ خدا حافظی کند.
هرچند دنیای مربیگری را دوست ندارد اما هر زمان از او 
خواستند که برای کمک به ملی پوشان به اردو بیاید نه 
نگفت و هرگز برای کمک به تیم ملی شرطی نگذاشته 

است. برای انتخابی المپیک توکیو اورا به اردو جهت کمک 
فراخواندند و مثل همیشه نه نگفت. حال بخشی از گفت و 

گوی او با »دنیای هوادار« را در ادامه می خوانید:

 به نظر می رسد به مربیگری تیم ملی تکواندو 
فکر نمی کنی؟

در این خصوص تصمیمی جدی نگرفتم. با برنامه خاصی 
نیامدم. به من گفتند در اردوی مشترک ایران و هنگ کنگ 
حضور داشته باشم من هم قبول کردم. پیش از این هم در 
اردوی آماده سازی کیمیا علیزاده جهت حضور در المپیک 
ریو به اردوها آمدم. چرا که خودم را مربی نمی دانم. به نظر 
من مربیان باتجربه و صاحب نظر زیادی وجود دارند که می 

توانند این نقش را برعهده بگیرند.
دلیلی نمی بینم چون زمانی بازیکن بودم حالا بیایم در 
قامت یک مربی در تیم ملی تکواندوی بانوان فعالیت 
داشته باشم. در این دو مقطع که به اردوهای تیم بانوان 
آمدم بیشتر به عنوان یک مشاور و دوست و شاید بازیکنی 
با تجربه کنار بازیکنان حضور داشتم و با کمال میل هرآنچه 
که در طی این سال ها آموخته بودم را در اختیار بازیکنان 
قرار دادم. زمانی که کیمیا علیزاده خود را برای المپیک 
آماده می کرد از من دعوت کردند تا در اردوهای تمرینی او 
حضور داشته باشم. من هم آمدم تا شاید به واسطه تجربه 
ای که در المپیک پکن داشتم روحیه دهنده ای خوب 

برای کیمیا باشم.
باید بگویم کیمیا در المپیک ریو فوق العاده درخشید و 
تکواندوی بانوان ایران را به مدالی که مستحقش بود رساند. 

تیم دختران نوجوان و جوان ما هم در قهرمانی جهان 
در مسیر  بانوان  تکواندوی  بودند. خداراشکر  عالی 
موفقیت قدم بر می دارد و امیدوارم این مسیر هرروز 

با موفقیت ادامه یابد.

 یک مدتی تکواندوی آقایان افت کرد و بانوان  
رشد خوبی داشتند. در حال حاضر 

وضعیت چگونه است؟ 

ایرانی  تکواندوکاران  اکنون 
خودش  که  دارند  بلند  قدهایی 

یک امتیاز بزرگ به حساب 
رقابت  در  حضور  می آید. 
های مختلف بین المللی 

و اردوهای مختلف نیز 
از جمله مواردی است 
که بانوان تکواندوکار 
ما در این برهه زمانی 

از آن ها برخودرار هستند. اما زمانی که من در تیم ملی 
بودم به لحاظ فیزکی و جثه ریز نقش بودیم. من زمانی که 
برابر رقبایم قرار می گرفتم به هیچ وجه صورت زن نبودم. 
در واقع من با یک تکینک به المپیک رسیدم. به نظرم کار 
مربیان تیم ملی درآن مقطع کار بزرگی بود که با امکاناتی 
که داشتیم نتایج هم خوب بود. اما متاسفانه در ورزش 
ما یک نفر را بزرگ می کنیم و بعد دیگر سراغش نمی 
رویم. در واقع افراط و تفریط داریم. خود من زمانی که به 
المپیک پکن رفتم همه جا صحبت از حضور خوش جمال 
فکری بود اما بعد سراغی از من گرفته نشد. چندین سال 
دور بودم اما انگار نه انگار. حرف من این است که حالا این 
ورزشکاران را هم رها نکنیم و هوایشان را داشته باشیم. این 

ها سرمایه ما هستند.

 شما دختر خانم جوان تکواندو کار توی خیابون یا 
محل متوجه مزاحمت یک نفر می شوید و چاره ای جز 
دفاع کردن ندارید. شده که با فنون رزمی طرف را ادب 

کنی!؟

من کلا آدم آرومی هستم و بیشتر با گفتمان و حرف زدن 
حل می کنم ولی دوره راهنمایی از مدرسه با خواهرم بر می 
گشتم که یه آقا پسری سعی داشت کیف خواهرم را بگیرد. 
من آمدم دفاع کنم ولی چون جثه کوچکی  داشتم خوردم 
زمین و بعد دیدیم سوءتفاهمی بیش نبوده و این اولین و 

آخرین دعوای من بود.

 قهرمان جهان و آسیا مشغول در حال حاضر مشغول 
چه کاری است؟

درسم را ادامه دادم و دانشجوی دکتری در رشته 
تربیت بدنی یکی از شاخه های ساختار قامتی 
ساختار  آزمایش های  پیام  باشگاه  در  هستم. 
قامتی از بانوان و کودکان می گیریم و حرکات 
اصلاحی را آموزش می دهیم و تا به حال بیش از 
سه هزار نفر را مورد آزمایش های ساختار 
قامتی قرار دادیم و استقبال هر روز 
بالاتر می رود. از مدیریت موسسه 
پیام تشکر می کنم که ورزش 
صبحگاهی را راه انداختند و بنده 
سعی می کنم در فضای باز 
ایام  همین  در  فوتبال  زمین 
نزد  را  تلاش  و  امید  کرونا 
هموطنان زنده نگه دارم و 
ورزش بهترین راه حال این 

کار است.

گفت و گو

گپ و گفت »دنیای هوادار« با اولین بانوی المپیکی تکواندوی ایران؛

سارا خوش جمال فکری: ورزش بهترین راه برای 
مقابله با کروناست 

تثبیت جایگاه تکواندوکاران ایران در رنکینگ المپیکی
ملی پوشان تکواندو ایران بعد از مسابقات فینال گرندپری ۲۰۱۹ در رویدادی حضور پیدا نکرده اند؛ شرکت در مسابقات قهرمانی آسیا 
و تورنمنت نیز در دستور کار تکواندوکاران قرار داشتند که با شیوع ویروس کرونا در حال حاضر این رویدادها به تعویق افتاده است 

اما با این حال هوگوپوشان جایگاه خود را در میان برترین های جهان حفظ کردند.

»عضو ستاد ملی مقابله با کرونا«:

ورزشکاران هنگام ورزش
 ماسک نزنند

عضو ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: فعالیت باشگاه های 
ورزشی با توجه به همه گیری ویروس کرونا اکنون تعطیل 
است اما ورزشکاران به هنگام فعالیت های ورزشی در فضای 

باز نباید ماسک بزنند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، مینو محرز روز گذشته 
افزود: ورزشکاران باید در فضای باز فاصله فیزیکی را تا ۲ متر 
رعایت کرده و استفاده از ماسک ممنوع برای آن ها است زیرا 
به هنگام انجام ورزش ماهیچه ها اسید لاکتیک تولید می کنند 
که این باعث احساس سوزش شده و سپس به دی اکسید 
کربن تبدیل و بازدم می شود و از طریق ماسک تنفس دوباره، 
دی اکسید کربن وارد بدن می شود که این امر می تواند باعث 

کاهش عملکرد شناختی و تنفس شود.
پیاده  به هنگام  از ماسک  استفاده  البته  اظهار داشت:  وی 
روی مانعی ندارد اما به هنگام انجام ورزش های سنگین در 

فضاهای باز ورزشکاران نباید ماسک استفاده کنند.
این متخصص بیماری های عفونی با بیان اینکه ویروس کرونا 
حداقل ۴۰ درصد افراد جامعه را مبتلا می کند، ادامه داد: اکنون 
این ویروس با جهش های متفاوتی که دارد پیر و جوان نمی 
شناسد و همه گروه های سنی در معرض خطر ابتلا به کرونا 
هستند و لازم است مردم بیش از گذشته توصیه های بهداشتی 
را جدی بگیرند و به هیچ وجه به باشگاه های ورزشی، رستوران 

ها، مراکز تفریحی و خرید نروند.
محرز تصریح کرد: جزو کشورهایی هستیم که با همه گیری 
بزرگ ویروس کرونا مواجه شده و حدود نیمی از افراد حتی 
متوجه نمی شوند که به ویروس مبتلا شده اند، به خصوص 
ابتلا به این ویروس در کودکان معمولا علامت چندانی ندارد، 
علامت اصلی این بیماری در افرادی که دچار علائم می شوند 
نیز بیشتر تب، سرفه خشک و تنگی نفس است و در تعداد 

کمتری ممکن است گلودرد مشاهده شود.
وی با بیان  به اینکه کرونا در کودکان با علایم گوارشی همراه 
است، تاکید کرد: کودکان در برابر این بیماری آسیب پذیرتر 
هستیم و از خانواده ها می خواهیم که آن ها را به مکان های 
عمومی و تفریحی نبرند و در خانه بمانند زیرا در خانه ماندن 

ضامن امنیت جسمی و روانی افراد در برابر کرونا است.

سلامت

سرپرستان دپارتمان های تخصصی آکادمی ملی پارالمپیک منصوب شدند
آسیب های  از  »پیشگیری  دپارتمان های  سرپرستان 
با  ورزشکاران«  مانیتورینگ  و  »سنجش  و  ورزشی« 
حکم سرپرست دبیر اجرایی کمیته ملی پارالمپیک 

منصوب شدند.
سرپرست  براتی«  »امیرحسین  معارفه  مراسم 
و  ورزشی  آسیب های  از  پیشگیری  دپارتمان 
سنجش  دپارتمان  سرپرست  محمدپور«  »شادان 
»محمدرضا  حضور  با  ورزشکاران  مانیتورینگ  و 
محمودخانی«  رییس آکادمی ملی پارالمپیک برگزار 
تابع«   »محمد  امضای  به  که  سرپرستان  احکام  و 

سرپرست دبیر اجرایی کمیته ملی پارالمپیک رسیده 
بود، اهدا شد.

آکادمی  ورزشی  آسیب های  از  پیشگیری  دپارتمان 
ملی پارالمپیک از اردیبهشت ماه سال جاری فعالیت 
فعالیت  آغازین  ماه  سه  در  و  نموده  آغاز  را  خود 
آزمون های سنجش  از  نتایج حاصل  دپارتمان،  این 
قابلیت های جسمانی ورزشکاران که توسط دپارتمان 
سنجش و مانیتورینگ آکادمی پارالمپیک در سال 

گذشته اجرا شده بود، مورد بررسی قرار گرفت.
از  متاثر  شرایط  با  متناسب  و  نتایج  این  براساس 

خانه  در  تمرین  پروتکل های  کرونا،  بیماری  شیوع 
بروز  خطرزای  عوامل  اصلاح  و  تعدیل  هدف  با 
آسیب های ورزشی و نیز پروتکل های تمرینی به طور 
اختصاصی برای هر یک از ورزشکاران تحت حمایت 
رشته های  در  توکیو  پارالمپیک  بازی های  ستاد 
جودو، پارا تکواندو، پارا پاورلیفتینگ، پارا تیراندازی 
و پاراتیراندازی با کمان، طراحی و ارائه شد که در 
حال حاضر هفته های هفتم و هشتم این برنامه در 

حال اجراست.
فعالیت های  ادامه  در  دپارتمان  این  همچنین 

خود، اقدامات جامعی را برای توسعهی برنامه های 
پارالمپیکی  در ورزشکاران  بروز آسیب  از  پیشگیری 

دنبال می کند.
مانیتورینگ  و  سنجش  دپارتمان  فعالیت های 
با  و  گذشته  سال  ماه  خرداد  از  نیز  ورزشکاران 
تشکیل یک شورای تخصصی آغاز و تاکنون اقدامات 
اختصاصی  آزمون های  معرفی  جمله  از  گوناگونی 
تحت  رشته های  در  جسمانی  قابلیت های  سنجش 
مرحله  تا سه   ۲ اجرای   ،۲۰۲۰ توکیو  حمایت ستاد 
ورزشکاران  روانی  و  جسمانی  قابلیت های  سنجش 
تغییرات  روند  ثبت  و  پرونده  تشکیل  پارالمپیکی، 
از  حاصل  داده های  آنالیز  و  سنجش  پارامترهای 

ارزیابی ورزشکاران انجام شده است.

کوتاه
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جهان سینما

»یونیورسال« ۲۰۰ میلیون دلار خرج فیلم فضایی 
»تام کروز« می کند.

وزارت امور داخلی »هند« تایید کرد که سینماهای 
سراسر هند حداقل تا ۳۱ آگوست )۹ شهریور( بسته 

خواهند ماند.

»لئوناردو دی کاپریو« در کمپانی فیلمسازی خود 
قصد دارد سریالی را بر مبنای رمان »جزیره« بسازد.

»چرنوبیل« بهترین مینی سریال »بفتا ۲۰۲۰« شد.

»فرحبخش«: از سال ۶۲ به بعد تروریست های تفکر 
مثل انوار و بهشتی بر سینما حاکم شدند و سبک 

را تغییر دادند.

بخش  تولید  اینکه  به  اشاره  با  آزادی«  »غلامرضا 
انیمیشن فیلم سینمایی »آرش کمانگیر« آغاز شده 
تاکید کرد این بخش ها به صورت انفرادی و بدون کار 

گروهی در حال تولید است.

کمدی فانتزی »هولیا« به کارگردانی مرتضی آتش 
زمزم به تازگی در تهران کلید خورده است.

شتی درمانی البرز دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهدا
مرکزپزشكی، آموزشی ودرمانی شهید رجایی

بشنویم | ببینیم | بخوانیم

»گریزلی بر« )Grizzly Bear( یکی از گروه های مهم و تاثیرگذار آلترناتیو / ایندی راک 
دهه های 2000 و 2010 میلادی است. گروه توسط ادوارد دروست )Edward Droste( در 
سال 2002 تشکیل شد. موسیقی گریزلی بر سرشار از فضاسازی های تجربی سایکدلیک 
است و توجه خاص گروه به استفاده از سازهای سنتی و محلی و تمرکز بر هارمونی 
های آوازی آثار آن ها را در ژانر فولک راک نیز قرار می دهد. گریزلی بر در طول مدت 
فعالیتش همواره مورد توجه علاقه مندان موسیقی بوده است، از موسیقی این گروه در 
فیلم تحسین شده ولنتاین آبی استفاده شد و همچنین تورهای مشترکی با گروه های 
بزرگی همچون ریدیوهد )Radiohead( برگزار کردند. آلبوم موسیقی آلترناتیو/ایندی 
 Grizzly Bear دومین آلبوم از گروه مطرح گریزلی بر Yellow House راک خانه زرد
است. خانه زرد اثری درخشان و تامل برانگیز است، گریزلی بر در دومین آلبوم خود به 
شکل دراماتیکی پیشرفت کرد و با ارائه اثری پخته تر، غنی تر و حرفه ای تر جایگاه خود را 
در بین هوادارانش تثبیت کرد. گروه در این آلبوم از فضای لو-فای آلبوم اول عبور کرده 
و به فضایی گرم تر، واضح تر و سمفونیک تر رسیده است، فضایی که شنونده را فراتر 
از زمان در خود غرق می کند و به غایت خاص و رویایی است. خانه زرد توانست نظر 
مثبت اکثر منتقدان را جلب کند و در وبسایت ها و مجلات رتبه بندی و نقد موسیقی 

جایگاه مناسبی برای خود پیدا کند.

2006 / »Yellow House | خانه زرد«
:: گریزلی بر ::

»رفقای خوب« فیلمی به کارگردانی »مارتین اسکورسیزی« در نوع داستانی-جنایی و 
محصول سال ۱۹۹۰ کمپانی آمریکایی برادران وارنر است. فیلم، براساس کتابی به نام
Wiseguy  اصطلاح عامیانه ای که به اعضای مافیا می گفتند نوشته »نیکولاس پیلگی«، 
گزارشگر جنایی نیویورک ساخته شده  است. کتاب بر اساس زندگی واقعی هنری هیل، 
گانگستر سابق و خبررسان اف بی آی نوشته شده است. همچنین عنوان فیلم یعنی 
Goodfellas  در واقع )در اصطلاح( به معنی » گانگسترها« یا »مافیایی ها« می باشد. 
کلمه Goodfellas مانند Wiseguy برای اشاره عامیانه به اعضای مافیا یا گانگسترهای 
دیگر استفاده می شود. با این وجود این فیلم در ایران با عنوان »رفقای خوب« شناخته 
می شود. منتقدین فیلم را بسیار ستایش کردند و از رفقای خوب به عنوان تنها نمونه 
متمایز گنگستری از پدرخوانده که این فیلم را به چالش می کشید نام بردند. راجر ایبرت 
بزرگترین منتقد معاصر آمریکایی به این فیلم چهار ستاره داد و آن را بهترین فیلم 
جنایی تاریخ سینما معرفی کرد. مجلهٔ توتال دومین مجله مهم و پرفروش سینمایی 
برتانیا فیلم رفقای خوب را بهترین فیلم تمام دوران نامیده است و فیلم در دیگر مجله 
معروف سینمای دنیا امپایر در میان لیست ۵۰۰ فیلم برتر تاریخ سینما، جایگاه ششم را 
بدست آورده است. فیلم در وبسایت مهمترین منبع و مرجع نقدهای منتقدین سینما بر 
فیلم گوجه فرنگی های گندیده آمار فوق العاده ۹۷ درصد را بدست آورده است و وبسایت 
معروف سینمایی Insidemovies آن را بهترین فیلم دهه ۱۹۹۰ آمریکا معرفی کرده است.

1990 / »Goodfellas | رفقای خوب«
:: مارتین اسکورسیزی ::

»جرج الیوت« با نام واقعی ماری آن ایوانس، زاده ۲۲ نوامبر ۱۸۱۹ در چیلور 
کتون در وارویکشایر انگلستان و درگذشته ۲۲ دسامبر ۱۸۸۰ در لندن، رمان نویس 
انگلیسی دوران ویکتوریا و ایجاد کننده روش آنالیز روانشناسی شخصیت های 
رمان ها مدرن است. ماری آن ایوانس نام مستعار مردانه جورج الیوت را برای 
خود انتخاب کرد تا اطمینان یابد آثارش مورد توجه جدی مخاطبان قرار می گیرند. 
به این دلیل که او می خواست تا تنها یک نویسنده داستان های عاشقانه نباشد. 
کتاب میدل مارچ، رمانی است که برای اولین بار در سال 1871 به انتشار رسید. 
در مرکز داستان، شخصیتی روشن فکر و آرمان گرا به نام دوروتیا بروک قرار دارد 
که از بسیاری جهات، همانند و یادآور خود نویسنده است. اما دقیقا همان ویژگی 
هایی که دوروتیا را از جامعه ی مادی گرا و متخاصم پیرامونش متمایز می سازد، 
این شخصیت را وارد ازدواجی کابوس وار با مردی می کند که در ابتدا فکر می 
کرد نیمه گمشده اوست. در داستانی موازی، دکتری جوان و همان قدر آرمان گرا 
به نام ترتیوس لیدگیت، عاشق دختری زیبا اما خودبین و سطحی به نام روزاموند 
وینسی می شود و با ازدواج با او، خود را به ورطه ی نابودی می کشاند. هر یک 
از شخصیت های این رمان، نماینده قشری از جامعه-از کارگران و مغازه داران تا 

طبقه متوسط در حال شکوفایی هستند.

1871 / » Middlemarch| میدل مارچ«
:: جورج الیوت | ترجمه: رضا رضایی ::

کتابفیلم موسیقی

خسرو سینایی کارگردان فیلم سینمایی »عروس 
آتش« که به کرونا مبتلا شده بود، درگذشت.

فرح اصولی همسر خسرو سینایی خبر درگذشت 
همسر خود را تایید کرد و گفت که عصر امروز ۱۱ 
مرداد ماه کارگردان »عروس آتش« در بیمارستان 

از دنیا رفت.
برای یک عمل  سینایی حدود یک ماه قبل 
جراحی در بیمارستان بستری بود و بعد از مدتی 

مرخص اما به علت عفونت ریه و مبتلا شدن به 
کرونا دوباره در بیمارستان امیر علم بستری شد.
ایران  سینمای  مستندساز  و  کارگردان  این 
از  یکی  که  ساخته  را  متعددی  فیلم های 
مشهورترین آن ها عروس آتش بود که جایزه 
بهترین فیلمنامه را در هجدهمین جشنواره 

فیلم فجر دریافت کرد.
سینایی متولد ۲۹ دی ماه سال ۱۳۱۹ در ساری 
فیلم  جمله  از  بسیاری  آثار  تاکنون  که  بود 
مستند و داستانی را با درون مایه های اجتماعی 

کارگردانی کرده است.
از جمله آثار این کارگردان می توان به جزیره 
رنگین، کویر خون، مثل یک قصه، گفتگو با 
سایه، عروس آتش، کوچه پاییز، هیولای درون، 

زنده باد و تهران امروز اشاره کرد.
سیمرغ بلورین بهترین فیلمنامه در هجدهمین 
دوره جشنواره فیلم فجر، برای فیلم عروس آتش 
و لوح زرین بهترین کارگردانی در دومین دوره 
جشنواره فیلم فجر، برای فیلم هیولای درون از 

جمله جوایز این هنرمند است.
سینایی در سال ۱۳۸۷ موفق به دریافت نشان 
ویژه کشور لهستان از سوی رئیس جمهور این 
کشور شد. او این نشان را به خاطر ساخت فیلم 
مستند مرثیه گمشده که روایت گر مهاجرت 
هزاران لهستانی به ایران در سال های ۱۹۴۱ و 

۱۹۴۲ است، دریافت کرد.

مدیرکل دفتر حفظ و احیای بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی گفت: طرح 
مرمت قلعه پرتغالی های هرمز قبل از اجرا باید به ستاد وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی ارسال و بررسی می شد، متأسفانه اقداماتی که در این 

قلعه انجام شده، مورد تأیید دفتر حفظ و احیا نیست.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، سید هادی احمدی گفت: مرمتی که در 
قلعه پرتغالی ها انجام شده مورد تأیید ما نیست، متأسفانه روندی که برای انجام 
اقدامات اجرایی باید انجام می شده، طی نشده است. طرح مرمت این قلعه ابتدا 
باید در استان تهیه و سپس به ستاد ارسال و پس از بررسی، در صورت نداشتن 
مشکل برای اجرا، به استان ابلاغ می شَد. در نهایت این فرآیند منتهی به صدور 
پروانه مرمت )حکم مرمت( می شَود و این حکم نشان دهنده طی شدن روند 

استاندارد بررسی طرح است.
مدیرکل دفتر حفظ و احیای بناها، بافت ها و محوطه های تاریخی تصریح کرد: 
متأسفانه در مورد قلعه پرتغالی ها این فرآیند طی نشده و بدون هماهنگی با ستاد 
انجام شده است. کار مرمت این قلعه اسفند سال ۹۸ توسط دفتر حفظ و احیا 
متوقف شده است و اخیراً هیچ اقدامی بر روی آن انجام نشده است. طرحی را که 

ما بررسی و ابلاغ نکردیم، نمی توانیم تأیید کنیم.
احمدی درباره علت بی اطلاعی از انجام این مرمت گفت: اعتبارات مرمت چون از 
محل اعتبارات استانی بوده ما از انجام آن خبر نداشتیم. پس ازاینکه متوجه شدیم 
این قلعه مرمت می شود کارشناسان ما نسبت به توقف مرمت قلعه و ارائه طرح، 
تذکر دادند. حواشی پیش آمده به دلیل مرمت و بازسازی این قلعه به وجود آمده 
است.قلعه پرتغالی های هرمز که در ضلع شمالی این جزیره و در ساحل دریا قرار 
دارد، مهم ترین قلعه باقی مانده از روزگار تسلط پرتغالی ها بر سواحل و جزایر خلیج 
فارس است. این قلعه به فرمان آلفونسو آلبرکرک دریانورد پرتغالی در سال ۱۵۰۷ 
میلادی، در محلی موسوم به مورنا احداث شد. قلعه به شکل چند ظلعی نامنظم 
است. ساختمان آن بسیار محکم است و دیوارهایی به قطر ۳/۵ متر با چند برج 

به ارتفاع ۱۲متر دارد.

مکث میراث فرهنگی

»خسرو سینایی« در 80 سالگی درگذشت؛

پرواز ابدی خالق هیولای درون
اقدامات مرمتی قلعه پرتغالی های هرمز مورد 

تایید دفتر حفظ بناهای تاریخی نیست


